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قرارگاه حمزه سیدالشهدا اعلام کرد

درگیری سپاه با گروهک تروریستی
 در مریوان

رواب�ط عموم�ی ق�رارگاه حم�زه سیدالش�هدا)ع( نی�روی 
زمین�ی س�پاه از درگی�ری رزمن�دگان این ق�رارگاه ب�ا عناصر 
ی�ک گ�روه تروریس�تی در شهرس�تان مری�وان خب�ر داد. 
به گزارش باش��گاه خبرن��گاران ج��وان، د راطلاعيه رواب��ط عمومی 
قرارگاه حمزه سيدالشهدا )ع( آمده است: ساعت ۲۰ چهار شنبه شب 
گذشته )اول اردیبهشت( رزمندگان بومی شهرستان مریوان با عناصر 
ضدانقلاب درگير ش��دند. در این درگيری دو ت��ن از عناصر این گروه 
تروریستی ضدانقلاب به هلاکت رسيدند و تعدادی از آنان نيز زخمی و 

اعضای باقی مانده با توجه به شرایط منطقه متواری شدند. 
بنا بر اعلام روابط عمومی قرارگاه حمزه سيدالشهدا، در این درگيری 
دو نفر از رزمندگان غيور اس��لام به فيض عظمای شهادت نائل شدند.  
در پی شهادت پاسدار رشيد اسلام جانباز فداکار حاج عثمان جهانی و 
بسيجی مخلص و شجاع ناصر امينی در درگيری با یک تيم تروریستی 
ضدانقلاب وابسته به استکبار جهانی در منطقه مریوان، سردار سرتيپ 
پاسدار محمد پاکپور فرمانده نيروی زمينی سپاه در پيامی با تبریک و 
تسليت این حادثه به مردم شریف خطه شهيدپرور و غيور کردستان، 
تأکيد کرد: تلاش ها و فداکاری های پاس��دار رش��يد اس��لام، جانباز 
پيشکسوت و انقلابی شهيد حاج عثمان جهانی و همرزم فداکارش که 
با ایمان راسخ و پایمردی، همه وجود و هس��تی خود را وقف انقلاب و 
دفاع از امنيت منطقه غرب کشور کردند، کارنامه ای درخشان و سرشار 

از عشق، ایثار و مجاهدت فی سبيل الله است. 
---------------------------------------------------

نماینده تهران:

قدرت علمی ایران قابل ترور شدن نیست
نماینده ته�ران در مجلس تأکید ک�رد که غنی س�ازی 60 درصد 
اورانی�وم یک عرض ان�دام مهم علم�ی در برابر همه کش�ورهای 
جهان و به ویژه امریکا و متحدانش بود تا همگان بدانند با عملیات 
تروریستی و خرابکارانه زیرس�اخت های علمی ما از بین نمی رود. 
بيژن نوباوه وطن، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با فارس، با اشاره به غنی سازی 
6۰ درصد اورانيوم در کش��ور گفت: این اقدام یک عرض اندام مهم 
علمی در برابر کش��ورهای جهان و به ویژه امری��کا و متحدانش بود 
تا بدانند که امروز ایران به جایگاهی رس��يده که ب��ا ترور و عمليات 
خرابکارانه نمی توان جلوی آن را گرفت و زیرساخت های علمی ایران 
با این گونه اقدامات از بين نمی رود. وی افزود: غنی سازی 6۰ درصد 
در حوزه رادیوداروهاست اما بيشتر برای نشان دادن قدرت علمی ما 
به جهانيان است و کش��ور هایی که عليه ما دائماً در حال فضاسازی 
رسانه ای هستند باید بدانند که ما قادر به انجام غنی سازی 8۰ درصد 

نيز هستيم. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: امروز 
امریکا و غرب از این مسئله ناراحتند که جمهوری اسلامی ایرانی که 
4۰ سال عليه آن فضاسازی کردند که یک کشور عقب مانده است، 
چند سالی است غنی سازی اورانيوم را در دستورکار خود دارد؛ کاری 
که کمتر از 1۰ کشور جهان قادر به انجام آن هستند و ایران امروز جزو 
کلوب هسته ای است. نوباوه خاطرنشان کرد: امروز امریکا و متحدانش 
با این پرسش مواجه شده اند که چه شد ایرانی که این همه عليه  آن 
تبليغ  می ش��د که عقب مانده است، امروز به غنی س��ازی اورانيوم با 
غنای 6۰ درصد دست یافته است؟ وی افزود: ترس دیگر امریکا از این 
است که ایران به الگویی برای دیگر کشور ها تبدیل نشود که این کار 
هم در حال انجام است و برخی جریانات و کشور ها در سطح جهان از 

ایران به عنوان یک الگو در حال بهره گرفتن هستند. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: مهم  ترین 
عامل قدرت هر کشور مسائل علمی است و امروز ایران به عنوان مثال 
در حوزه نانو چهارمين کشور جهان است و محصولات نانوی خود را 
به کش��ور هایی مثل ژاپن هم صادر می کند. در حوزه هس��ته ای هم 
همانطور که اش��اره کردم به جایگاه ویژه ای دست یافته است. عضو 
کميسيون فرهنگی مجلس در پایان گفت: امروز امریکا باید ایران را 
به عنوان یک قدرت علمی بپذیرد و بداند با یک کشور قدرتمند مواجه 
است و باید جایگاه علمی و تکنولوژی ایران را در حوزه های مختلف به 
رسميت بشناسد و بداند که اگر به ما ضربه ای بزند، ضربه ای نيز خواهد 

خورد و اقداماتش بی پاسخ نخواهد ماند. 

مولود مبارک انقلاب
 در قلب هر شهروند ایرانی

سپاه پاسداران مولود مبارک انقلابی است 
که طلوع فجرگونه آن ، فصل نوینی پيش 
روی مستضعفان به ستوه آمده و ستمدیده 
جهان گش��ود و خ��ون ت��ازه ای در کالبد 
ملت های طاغوت زده دمي��د. این نهاد بر 
آمده از خون شهدا و متشکل از خيل انبوه 
جوانان انقلابی و مصمم، از همان بدو تولد 
خود با توکل بر خدای ق��ادر منان و تحت 

زعامت پير فرزانه و رهبرکبيرانقلاب ، با صلابت و اقتدار عزم خود را جزم 
کرد تا پاسدار ارزش هایی باشد که در بلندای تاریخ ، بسياری از آزادگان 
جهان، جان خود را بر سر استقرار آن گذاش��ته اند. سپاه پاسداران در 
4۲سال عمر بالنده خویش در راه پاسداری از ارزش های انقلاب اسلامی ، 
هزاران توطئه و بحران و فتنه انگيزی ریز و درشت را با اقتدار و چابکی، 
یکی پس از دیگری ، درهم شکسته است و هر بار مقتدرانه و توانمندتر از 

پيش در صحنه دفاع و خدمت بی منت به ملت ، ظاهر گشته است. 
اینک سپاه پاسداران نهادی است که نامش برای ملت ایران افتخارآميز ، 
امنيت افزا و اقتدارآفرین اس��ت و همه ایرانيان، صرف نظر از هر قوم و 
گروه و جماعتی بر خود می بالند که چنين نهادی، در کنار سایر نيروها، 
مأموریت دفاعی و تقویت امنيت ملی شان را بر عهده دارد. مطمئناً سپاه 
در قلب هر ش��هروند ایرانی جای دارد و بر اس��اس پيمایشی بی نظير 
و باحجم نمونه  » ۲۵ ميليون « نفر در پهنای کش��ور ، مردم به صورت 
خودجوش با حضور در مراسم تشييع سردار قاسم سليمانی ثابت کردند ، 
ميزان مرجعيت و مقبوليت و سرمایه اجتماعی سپاه پاسداران و نيروی 
قدس در صدر کش��ور قرار دارد و این ميزان س��رمایه اجتماعی ایجاد 
نمی گردد، مگر با خدمتی صادقانه ، عالمانه و فداکارانه فارغ از هياهوی 
تبليغاتی و خودبزرگ بينی و ش��هرت طلبی . این ابرسازمان مقتدر که 
نامش لرزه بر اندام دشمنان می اندازد و بودنش تضمينی است بر امنيت 
کشورمان، خود به سبب وجود مردان بی ادعا و نام آوران گمنامی است 
که ابدان مطهرشان را آماج تير و گلوله دشمن قرار دادند و جانشان را فدا 

نمودند  تا امروز ، ما سرافراز باشيم و امنيتمان پایدار و زبانزد. 
نيروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران نيز همراه و همگام با ميليون ها 
ایرانی همواره دوشادوش برادران پاسدار خود آماده هر نوع جانفشانی 

در راه اسلام و آرمان های بلند انقلاب اسلامی می باشد. 
*مشاور فرمانده ناجا

درباره واکسن پولی و انتقاد های بیهوده
  »جهان صنعت«، طی یادداشتی نوشت: برخی 
پيشنهاد می دهند دولت به جای داشتن یک 
وزارت بهداشت بزرگ و با انبوهی از شاغلان 
که باید از دولت مزد و  حقوق بگيرند و برای افزایش درآمد کادر خود و نيز 
پزشکان انواع سازمان  ها را تأس��يس  کنند و راه عرضه بهداشت و درمان 
کارآمد  را ببندند بهتر اس��ت هزینه های ميانگي��ن را به صورت نقدی به 
آموزش گيرندگان و ش��هروندان بدهد تا آنها از عرضه کنندگان نيرومند 
 کالا های یادش��ده را خریداری کنند. این راهبرد و اندیش��ه، اما از سوی 
کسانی که به طور بنيادین و فلسفی و اندیشه ای هوادار وجود  دولت بزرگند 
و نبود دولت بزرگ را به ویژه در بخش های یادشده کابوس می دانند، قابل 
قبول نيست.  اینطوری شده است که در  کشور های جهان و نيز در ایران 
وزارت بهداشت و درمان دست کم در شش دهه تازه سپری شده هميشه 
بوده و هست و هميشه نيز  شهروندان از روش  ها و کارآمدی تأمين بهداشت 
و درمان ناراضی هس��تند. با وجود تلاش های فردی و زحمت بسياری از 
کادر درمان  در ایران آنها نيز از روز و حال مدیریت دولتی گلایه دارند و راه 
را در رفتن می بينند. در این روزها، اما تأمين واکسن عليه کووید   1۹ در 
ایران به تحقير و تخفيف شهروندان ایرانی منجر شده است. روزی نيست 
که یک مقام مس��ئول در دولت و نهاد های قدرتمند  و ذی نفوذ بيرون از 
دولت وعده توليد واکسن ایرانی ندهد و نيز روزی نيست که دولت وعده 
واردات ندهد...  یک مس��ئول بخ��ش خصوصی  می گوید واکس��ن با ارز 
غيردولتی وارد ش��ده و مطابق پيش بينی به کارگران و شاغلان بنگاه  ها 
تزریق می شود تا نيروی کار جان  بگيرد. اما این اقدام بخش خصوصی با 
سونامی انتقاد روبه رو شده و صدای منتقدان را که بيان می کنند دولت 
بی کفایت است و نباید  بخش خصوصی واکسن وارد کند و تبعيض می شود 
و... می شنویم.   واکسن که دیگر کفش وکيف و یخچال نيست که بگویيد 
واردات آن توليد داخل را زمين می زند و... شهروندان پرشماری هستند 
که  حاضرند برای سلامتی خود ۲۵۰ هزار تومان برای خرید واکسن بدهند 
و از دادن یک مهمانی که با گوشت کيلویی ۲۰۰ هزار  تومان و برنج کيلویی 
4۰ هزار تومان و... خودداری کنند. اگر دولت و نهاد های حکومتی دلشان 
به حال مردم می سوزد، بهتر است  سرانه ۲۵۰ هزار تومان پول واکسن را به 
حس��اب آنها بریزند و محل هزینه کرد آن را ني��ز در جایی قرار دهند که 
واکسن زده  می ش��ود و اجازه دهند بخش خصوصی واردات انجام دهد و 

شهروندان ایرانی زودتر واکسينه شوند.  
---------------------------------------------------

اردوغان و کاهدان یمن
  جعفر بلوری در بخشی از یادداشت روز کيهان 
نوشت: انگيزه بن سلمان از  کشاندن ترکيه به 
جنگ یمن »واضح« است. او نمی تواند شکست 
در »مارب« را تاب بياورد. »مارب« برای بن س��لمانی که  ائتلافش از هم 
فروپاشيده، نيرو های تحت امرش مناطق وسيعی را از دست داده و حتی 
کاخ خودش نيز از تيررس موشک های  مقاومت در امان نيست، حکم مرگ 
و زندگی را دارد. جنگ مارب به نوعی سرنوش��ت جن��گ یمن را تعيين 
می کند. نفسِ کمک  گرفتن از ترکيه نيز اعتراف به شکست در این جنگ 
است. شکست عربس��تان، امریکا، رژیم صهيونيس��تی و آن چند کشور 
 اروپایی. شاید هم عربستان به دنبال یک برگ برنده در مذاکراتی است که 
گفته می شود با مقامات ایرانی و در عراق در حال انجام  است. ما هم از صحت 
و سقم انجام مذاکرات بغداد بی اطلاعيم، اما در صورت درست بودن این 
خبر، ممکن است عربستان به دنبال  این باشد که از ترکيه، به عنوان یک 
»ابزار فشار برای چانه زنی « در این مذاکرات استفاده کند، بنابراین ترکيه 
باید هوشيار باشد  که به ابزار دست عربستان تبدیل شده است. اما انگيزه 
اردوغان چيست؟ پاسخ شاید همان باش��د که در بالا گفتيم. او در رؤیای 
احيای امپراطوری عثمانی نفس می کشد. پيروزی  بر ارتش نه چندان قوی 
ارمنستان نيز احتمالاً توهم او را حادتر کرده است. شاید هم به دنبال پول 
سعودی هاست...  به نظر می رسد اردوغان این بار به کاهدان زده؛ چراکه 
یمن، نه ارمنستان است، نه ليبی و نه حتی یونان و  قبرس.  انقلابيون یمن، 
شش سال است که در بد ترین ش��رایط قابل تصور بشری، روزگار سپری 
می کنند. ورود کشوری در حد و  اندازه ترکيه نيز تأثير زیادی در وضعيت 
آنها ایجاد نمی کند. آنها اصلًا چيزی برای از دست دادن ندارند. در بد ترین 
حالت، شاید  ورود ترکيه به این جنگ، چند صباحی آزادسازی مارب را به 

تاخير بيندازد اما آیا ترکيه نيز چيزی برای از دست دادن ندارد؟
---------------------------------------------------

بازگشت غیرواقعی به برجام
روزنامه رسالت در یادداشتی نوشت: یکی از 
افرادی که در پروسه انعقاد توافق هسته ای 
ميان ایران و اعضای 1+۵ که در سال ۲۰1۵ 
به امضا رسيد نقش پررنگی ایفا کرد، جيک ساليوان بود. کسی که اکنون 
مشاور امنيت ملی دولت بایدن است. ساليوان پس از خروج دولت ترامپ 
از برجام این اقدام را شدیداً مورد انتقاد قرار داد اما پس از چند ماه، تأکيد 
کرد که اگر دموکرات  ها در انتخابات ریاست جمهوری سال ۲۰۲۰ پيروز 
شوند، نمی توان بدون دریافت مطالبات جدید از ایران به توافق هسته ای 
بازگشت! امروز، جيک ساليوان، همان ساليوان است. او اکنون رسماً در 
کسوت مشاور امنيت ملی دولت بایدن مشغول به فعاليت است. او هنوز نيز 
تأکيد دارد که »بازگش��ت واقعی ب��ه برجام « خط قرم��ز ایالات متحده 
محسوب می شود، زیرا اهرم های فشار عليه ایران را در خصوص برگزاری 
مذاکرات منطقه ای و موش��کی از بين می برد. این همان نگاه مس��موم، 
بازدارنده، غيرحقوقی و وقيحانه ای اس��ت که در ميان سياس��تمداران 

امریکایی ) اعم از دموکرات یا جمهوریخواه( در قبال برجام وجود دارد. 
ساليوان از جمله مسئولان امریکایی می باش��د که از تاکتيک بازگشت 
پوچ به برجام حمایت می کند. به عبارت بهتر، او معتقد است که بازگشت 
واقعی به توافق هسته ای و تعليق واقعی تحریم های ایران باید به خط قرمز 
نامرئی سياست خارجی امریکا تبدیل ش��ود. دموکرات  ها مدت هاست 
روی تاکتيکی به نام »بازگشت پوچ به برجام « تمرکز کرده اند. آنها حتی 
قبل از پيروزی در انتخابات ریاست جمهوری امریکا، این تاکتيک را در 
اتاق های فکر خ��ود طراحی کردند و در انتظار فرصت��ی برای اجرای آن 
بودند. بر اساس این تاکتيک، امریکا در عين اینکه با »بازگشت اعلامی« 
به توافق هسته ای، یکی از اعضای برجام محسوب می شود و خود را مدافع 
»چندجانبه گرایی در نظام بين الملل« قلمداد می کند، اما در عمل مانع از 
تعليق تحریم های نفتی، بانکی، اعتباری و تجاری عليه ایران می شود یا این 
پروسه )رفع تحریم ها( را با هدایت وزارتخانه های امور خارجه و خزانه داری 
خود، به صورت قطره چکانی صورت می دهد. ه��دف امریکا از این اقدام، 
آماده سازی ایران برای »امتيازدهی بيشتر « در مقابل »تعهدپذیری کمتر 
غرب « اس��ت.  در این ميان، باید مراقب اهداف فنی و حقوقی ساليوان و 
همراهانش در خصوص بازگشت غيرواقعی به برجام بود. »بازگشت پوچ 
امریکا به برجام « قطعاً برای کشورمان مضر خواهد بود زیرا واشنگتن در 
عين اینکه تحریم  ها را کماکان در عمل عليه کشورمان اعمال می کند، 
از حقوق تعبيه ش��ده در س��ند برجام و قطعنامه ۲۲۳1 شورای امنيت 
سازمان ملل متحد عليه کشورمان بهره مند خواهد شد. یکی از این موارد، 
»مکانيسم ماشه« است. در دوران ریاست جمهوری ترامپ، اعضای دائمی 
و غيردائمی شورای امنيت، به علت خروج رسمی امریکا از برجام مانع از 
فعال سازی این مکانيسم مخرب و پرهزینه شدند، اما درصورتی که دولت 
بایدن به صورت ظاهری به توافق هسته ای بازگردد، می تواند هرزمانی که 
اراده کند و بدون آنکه استدلالی برای دیگر اعضای کميته مشترک برجام 
و شورای امنيت داشته باش��د، تحریم های چندجانبه را عليه کشورمان 
فعال کند. سخنان حکيمانه اخير رهبر معظم انقلاب اسلامی نيز ناظر به 
همين مسئله است. اینکه اگر امریکا بدون رفع واقعی تحریم  ها به برجام 
برگردد، در آن صورت چنين بازگشتی برای ما نه تنها سود ندارد، بلکه ضرر 

هم خواهد داشت. 
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وزارت خارجه 
رسانه هاي داخلي را بازوي دیپلماسي خود بداند

دستگاه دیپلماسي چرا به رسانه هاي داخلي روي خوش نشان نمي دهد؟

 در حالی که مذاکرات وین برای احیای مجدد 
برجام در جریان است به نظر می رسد وزارت 
خارجه درگیر یک جنگ داخلی با رسانه های 
ایرانی ش�ده اس�ت؛ جنگی که عم�لًا جبهه 
رسانه ای ایران را در این رویداد مهم با چالش 
اساسي همراه کرده اس�ت. حالا سؤال اصلی 
اینجاست که مقصر اصلی این ماجرا کیست؟ 
رسانه های ایرانی که یکه س�واری رسانه های 
خارجی در انعکاس اخبار را می بینند یا وزارت 
خارج�ه که بعض�اً درگی�ر برخ�ی ملاحظات 
مربوط ب�ه درگیری های سیاس�ی داخلی در 
تعیین خطوط سیاست رس�انه ای خود است. 

در قرن بيست و یکم جبهه رس��انه خط اول هر 
نبردی در دنياس��ت. خواه یک درگيری کوچک   
باشد یا جنگ برای حفظ کره زمين از یک بلای 
بزرگ زیست محيطی مانند گرم شدن آب و هوا ، 
رسانه اگر حرف اول را نزند، در ته ليست عوامل 
تأثيرگذار هم نخواهد بود.  طبيعی است که نبرد 
رس��انه ای در ماجرایی مانند مذاکرات هسته ای 
بين ای��ران و کش��ورهای باقی مان��ده در برجام 
برای بازگشت امریکا به این معاهده نقش بسيار 
مهم  تری ایفا می کند. اساس��اً نگاه��ی به فضای 
رسانه ای می تواند به خوبی نشان دهد که فضای 
حاکم بر مذاکرات چگونه است.  رسانه های غربی 
اغلب با انتشار اخبار گوناگون از طریق منابع آشکار 
و غيرآشکار همواره در تلاش بوده اند، دست برتر 
خود را برای تأثيرگ��ذاری بر افکار عمومی حفظ 
کنند و جالب اینجاست که این منابع گاه از بين 

مقامات ایرانی است. 
به عنوان مثال اولين گزارش خبری در خصوص 
توضيح و تفضيل مذاکرات محرمانه ایران و امریکا 
در عمان از س��وی خبرگزاری رویترز و در قالب 
گفت وگو یکی از عناصر مطلع در دفتر نمایندگی 
ایران در س��ازمان ملل متحد انتشار پيدا کرد که 

اتفاقاً اظهارات مقامات ایرانی نشان داد که مفاد 
آن کاملًا درست بوده است. 

در جریان مذاکرات برجام نيز اطلاعات مرتبط با 
این تفاهم از طریق خبرنگار قبلی این خبرگزاری 
در ایران منتشر شد که بعد ها باز هم مشخص شد 

جزئيات آن کاملًا مطابق با واقعيت است. 
در دور اخير این مذاکرات هم باز این رسانه های 
خارجی بوده اند که اخباری را از پيش��نهادهای 
مطرح شده روی ميز منتش��ر کرده اند. به عنوان 
مثال اولي��ن خبر در مورد فاصله ی��ک روزه بين 
برداشته ش��دن تحریم ها و اجرای برجام توسط 
ایران توسط خبرگزاری ژاپنی کيودو منتشر شد. 
خبر مربوط به احتم��ال اجرای توافق موقت بين 
ایران و کشورهای غربی برای اجرای برجام توسط 
خبرگزاری رویترز بود. این اخبار به غير از مطالبی 
است که رسانه های غربی به نقل از مقامات مطلع 

خود منتشر کرده اند. 
به عن��وان مثال روزنام��ه وال اس��تریت ژورنال 
گ��زارش مفصلی درباره نحوه برداش��ته ش��دن 
تحریم ها منتشر کرده اس��ت که نشان می دهد 
ای��ران و امریکا دچ��ار اختلاف��ات بنيادین برای 
برداش��تن تحریم های تروریستی اعمال شده بر 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و سایر تحریم های 
منطقه ای هس��تند.  با در نظر گرفتن این موارد 
شاید س��ؤال اصلی این باشد که سهم رسانه های 

ایرانی در این باره چيست. 
 رسانه های ایرانی در انتهای صف رقابت

اگر بگویيم که رسانه های ایرانی معمولاً در انتهای 
خط هستند، چندان گزاف نگفته ایم. 

البته رسانه های ایرانی در طول مذاکرات دو سال 
مربوط ب��ه برجام و پيش از آن حض��ور فعالی در 
پوشش ميدانی مذاکرات داشته اند اما واقعيت این 
اس��ت که اخبار اصلی جز از طریق اعضای اصلی 

تيم مذاکره نمی تواند به دست رسانه ها برسد. 
طبيعی است که اخبار رس��انه های غربی نيز از 

طریق اعضای اصلی تيم مذاکره کننده منتش��ر 
می شود. این کار به دو طریق انجام می شود. این 
اخبار یا به صورت محرمان��ه  از طریق کانال های 
ویژه به رس��انه های مد نظر می رس��د که هدف 
از این اخبار تأثيرگذاری بر  مذاکرات اس��ت. به 
عنوان مثال اوباما در خاطرات خود به این نکته 
اشاره می کند که ش��خصاً دس��تور داده تا خبر 
کشف س��ایت فوردو به روزنامه نيویورک تایمز 

داده شود. 
راه دیگر برای رس��يدن این اخبار به رس��انه ها 
جلس��ات توجيهی اس��ت که بين رس��انه ها و 
مقامات وزارت خارجه کشورهای غربی برگزار 
می شود. به عنوان مثال یک هفته قبل اخباری از 
یک جلسه محرمانه بين مقامات وزارت خارجه 
امریکا و رس��انه ها به صورت انتخابی به بيرون 
درز کرد که نش��ان می داد تا چه اندازه موضع 
وزارت خارج��ه امریکا در برداش��تن تحریم ها 

جدي  است. 
در ای��ن ميان می توان گفت س��هم رس��انه های 
ایرانی از چنين اطلاعاتی تقریباً بسيار پایين بوده 
است. شاید تنها چند بزنگاه را بتوان مثال زد که 
رس��انه های ایرانی توانس��ته اند گوی رقابت را از 
رقبای غربی خود بربایند.  براي  نمونه  می توان به 
انتشار خبر مذاکره تلفنی حسن روحانی و باراک 
اوباما اشاره کرد که بلافاصله از طرف خبرگزاری 
ایرنا منتشر شد. اگرچه اصل این کار مورد تأیيد 
نبود اما در نهایت انتشار خبر آن توسط ایرنا سبب 
ش��د تا تمام رس��انه های غربی مجبور به انتشار 

روایت رسانه ایرانی در این باره شوند. 
 مجادله بر سر منابع آگاه

متأسفانه این موارد نه تنها چشمگير نيست بلکه 
گویا در سال های اخير نيز کاهش پيدا کرده است. 
یکی از نش��انه های س��ردرگمی و هرج و مرج در 
جبهه رس��انه های داخلی را می توان در مجادله 
اخير وزارت خارجه با شبکه خبری پرس تی وی 

دید؛ مجادله ای که به نظر می رسد به یک دعوای 
رسانه ای سنگين ختم شده است. 

ماج��را نيز از آنج��ا آغاز ش��د که بعد از انتش��ار 
اخبار گوناگون در خصوص توافق موقت توس��ط 
رسانه های غربی به نقل از مقامات ایرانی درباره 
توافق موقت، پرس تی وی نيز  اقدام به انتش��ار 
اخباری درباره جزئيات این پيش��نهادهای روی 

ميز کرد. 
در مقابل عباس عراقچی، معاون سياسی وزارت 
خارج��ه در توئيتی ضم��ن بی اعتبار دانس��تن 
اخبار پرس تی وی این ش��بکه ایرانی را متهم به 
بی اطلاعی از ش��رایط مذاکرات ک��رد. در طرف 
مقابل پرس تی وی هم مناب��ع اطلاعاتی خود را 
درست و نزدیک به واقعيت عنوان کرد و خواستار 
بيان حقایق توس��ط وزارت خارجه شد.  اوج این 
تقابل منجر به  بيانيه ای توسط وزارت خارجه در 

محکوميت رویکرد رسانه ای صدا و سيما شد. 
 در بخشی از بيانيه درباره شبکه ایرانی پرس تی 
وی آمده است: شبکه  انگليسی زبان صدا و سيما که 
ماهيتاً می بایست سخنگو و صدای وحدت بخش 
جمهوری اس��لامی ای��ران در فضای رس��انه ای 
بين المللی باش��د، بی توجه به همه همکاری  ها و 
دسترس��ی هایی که به تيم مذاکره کننده داشته 
و دارد و همچني��ن نصای��ح، توصيه ه��ا و نهایتاً 
بيانيه های مکرر وزارت امور خارجه در رد استناد 
به »منابع مطلع« بی نام و نشان، نه تنها با اهداف 
کاملًا سياسی داخلی با انتشار اخبار تحریف شده 
و مجع��ول در خص��وص محتوای گف��ت  وگو ها 
به زبان انگليس��ی مذاکره کنن��دگان را در برابر 
حریف تخریب کرده و به تلاش های دیپلماتيک 
لطمه می زند که در بدعتی حيرت انگيز به جدل 
ب��ا مذاکره کنن��دگان جمهوری اس��لامی ایران 

می پردازد. 
  عملکرد باندی در انعکاس اخبار وزارت 

خارجه
به طور حتم نمی توان از تمام اقدامات رس��انه ای 
صدا و سيما یا جریان منتقد صدا و سيما دفاع کرد 
اما نکته مهم اینجاست که با سيل اخبار رسانه های 

خارجی به نقل از منابع ایرانی چه باید کرد. 
واقعيت این اس��ت که نگاهی به تاریخ هم نشان 
می دهد ک��ه این اخب��ار اغلب درس��ت بوده اند 
و اس��تناد به آنها درس��ت است. ش��اید وقت آن 
رسيده که وزارت خارجه به بحث اطلاع رسانی در 
خصوص مذاکرات نگاه »باندی « را کنار بگذارد و 

از تمام توان رسانه ای کشور استفاده کند. 
اینکه ای��ن وزارتخانه  تنها به دو یا س��ه خبرنگار 
خاص اعتماد کند و اطلاعات خود را در اختيار آن 
قرار دهد، نه کمکی به اطلاع رسانی در خصوص 
مذاکرات خواهد کرد و نه به محبوب شدن وزارت 
خارجه که درگير مذاکرات حساسی است. البته با 
یک تحليل سر انگشتی می توان گفت هم اکنون 
تمام اطلاعات م��ا در خصوص بح��ث مذاکرات 
ژنو مبتنی به اطلاع��ات رس��انه های خارجی و 
کوچک ترین خبری در این باره از سوی رسانه های 
ایرانی به غير از رو به پيش��رفت ب��ودن مذاکرات 

منتشر نشده است. 
ش��اید وزارت خارجه بای��د ن��گاه دقيق تری به 

دستپخت خود در حوزه رسانه ای داشته باشد. 

مهدی پورصفا
   گزارش

گاه�ی برخ�ی ترک فعل  ه�ا مش�کلاتی ب�ه وجود م�ی آورد 
ک�ه انجام یک فع�ل به آن ان�دازه مش�کل زا نیس�ت و به نظر 
می رس�د باید در کنار دادس�رای کارکن�ان، دادس�رایی هم 
ب�رای »کارنکن�ان « ایج�اد و ب�ه ت�رک فعل های مس�ئولان 
و دس�ت  اندرکاران ک�ه با ع�دم انج�ام ب�ه موق�ع وظیفه در 
زم�ان خ�ود فرصت س�وزی می کنن�د، رس�یدگی کنی�م. 

به گ��زارش اداره کل روابط عمومی ق��وه قضائيه، آیت الله س��يد 
ابراهيم رئيسی صبح پنج  شنبه در جلس��ه »هم اندیشی با اساتيد، 
صاحب نظران و مدیران شبکه بانکی برای بررسی حقوقی و قضایی 
موانع توليد در حوزه بانکی«، حمایت از تولي��د و رفع موانع برای 
رونق توليد را نياز جدی امروز کشور دانست و گفت: همه بخش  ها از 
دستگاه های اجرایی تا نظام بانکی و سيستم حقوقی و قضایی باید با 

اقدام و عمل در مسير تحقق شعار سال حرکت کنند. 
رئيس قوه قضائي��ه با تأکيد بر لزوم رفع س��ریع موانع توليد افزود: 
بانک  ها در رون��ق توليد و رفع موان��ع از آن نقش مهم��ی دارند و 
نمونه  ای از اقدامات خوبی که در این جهت شده اولویت قرار دادن 
ارائه تسهيلات برای توليد ماسک و تجهيزات پزشکی مورد نياز در 
دوره شيوع کرونا و ارائه تسهيلات به توليدکنندگان لوازم خانگی 
در مقطع قط��ع همکاری برخی ش��رکت های خارج��ی به خاطر 
تحریم  هاس��ت.  آیت الله رئيسی اظهار داش��ت: در سال های اخير 
کارخانه   ها و کارگاه های زیادی به تملک بانک  ها درآمدند، فارغ از 
اینکه بانک  ها در تعطيلی یا نيمه تعطيلی آنها نقش داشته اند یا این 
مشکل به دلایل دیگری به وجود آمده، این وظيفه بانک هاست که 

همت خود را صرف رونق دوباره این واحد ها کنند. 
  سپرده  ها باید در مسیر حمایت از تولید قرار گیرد

رئيس دستگاه قضا خاطرنشان کرد: اگر این مجموعه های توليدی 
فعال شوند س��پرده های مردمی و امکاناتی که در اختيار بانک  ها 
قرار دارند در مسير حمایت از توليد قرار می گيرند و این مسئله از 

کارهای مهم و اولویت  هاست. 
آیت الله رئيسی اعتبارسنجی مشتریان برای پرداخت تسهيلات را 
نيز مورد تأکيد قرار داد و گفت: کسی که می خواهد مبلغ کلانی از 
بانک تسهيلات بگيرد باید سوابق او و تعاملاتی که با بانک داشته 
و نحوه دریافت و بازپرداخت احتمالی تسهيلات به او مورد بررسی 
قرار گيرد. رئيس دستگاه قضا بر همين اس��اس راه اندازی سامانه 
اعتبارسنجی مشتریان و دریافت کنندگان تسهيلات از بانک ها را 

امری مهم و ضروری خواند. 
رئيس قوه قضائيه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به عملکرد 
برخی بانک  ها که موجب تعطيلی با نيمه تعطيلی واحدهای توليدی 
شده است، اظهار داشت: اینکه گفته شود بانک  ها نقشی در توقف 
فعاليت واحدهای توليدی ندارند خيلی خوب است اما گاهی بانک  ها 
به گونه ای رفتار می کنند که شریان اقتصادی یک واحد توليدی را 

قطع می کنند و آن واحد مجبور به تعطيلی می شود. 
آیت الله رئيسی افزود: توليد مسئله مهمی است و ما در رسيدگی به 
پرونده های قضایی واحدهای توليدی نيز اعلام کردیم که به گونه ای 
عمل شود که فرایند دادرسی خللی در فعاليت واحدهای توليدی 
ایجاد نکند. این خط قرمز ماست. رئيس قوه قضائيه ادامه داد: الان 
پرونده های زیادی در مراکز قضایی در دست بررسی است اما اجازه 

نداده ایم که نفس واحدهای توليدی و کارخانجات بریده شود بلکه 
تأکيد کردیم چراغ توليد همواره باید در کشور روشن بماند و بانک  ها 
هم در پيگيری مطالبات خود باید همين گونه عمل کنند. رئيس 
دستگاه قضا افزود: انتساب بانک  ها به حکومت ایجاب می کند که 
آنها حقوق عامه را رعایت کنند و در مق��ام امانتدار پول مردم این 
سپرده  ها و سرمایه  ها و نقدینگی را به جای آنکه صرف سودآوری 

برای خود کنند به سمت توليد سوق دهند. 
  در هدایت نقدینگی اشکال جدی وجود دارد

آیت الله رئيسی حرکت نقدینگی به سوی توليد را از ضرورت های 
کشور دانس��ت و گفت: اینکه هم نقدینگی بالاس��ت و هم توليد با 
مشکل مواجه است معلوم می کند در هدایت این نقدینگی اشکال 
وجود دارد و به همين دليل این حجم از سرمایه هرجا برود مانند 

سيل بنيان کن آنجا را تخریب می کند. 
رئيس قوه قضائيه نقش بانک مرکزی را در نظارت بر عملکرد بانک  ها 
مهم دانس��ت و گفت: بانک مرکزی باید با ایجاد سامانه های لازم 
نظارت بر خط خود بر بانک  ها را تقویت کند تا بانک  ها در مسيری 
درست حرکت کنند.  رئيس دستگاه قضا ایجاد سامانه های » ذی نفع 
واحد« و » ثبت وثایق« را در این خصوص مورد توجه قرار داد و ابراز 
اميدواری کرد با ایجاد سامانه ملی ثبت وثایق، وثایق منقول دارای 
شناسنامه ش��وند و به عنوان یک پشتوانه قابل اعتنا مورد استفاده 
قرار گيرند. آیت الله رئيسی توجه به ماليات تنظيمی برای کنترل 
نقدینگی را نيز مورد تأکيد قرار داد و گفت: ماليات نباید فقط برای 
کسب درآمد به منظور رفع مش��کلات دولت نباشد بلکه می تواند 
ابزاری برای تنظيم گری در نظام اقتصادی باشد. رئيس قوه قضائيه 
افزود: گاهی برخی ترک فعل  ها مشکلاتی به وجود می آورد که انجام 
یک فعل به آن اندازه مشکل زا نيست و به نظر می رسد باید در کنار 
دادسرای کارکنان دادسرایی هم برای »کارنکنان « ایجاد و به ترک 
فعل های مسئولان و دست  اندرکاران که با عدم انجام به موقع وظيفه 

در زمان خود فرصت سوزی می کنند، رسيدگی کنيم. 

آیت الله رئیسی در نشست بررسی موانع تولید:

دادسراي »کارنکنان« براي ترک فعل ها بايد ايجاد کرد!

   قضايي

دکترسعيد منتظرالمهدی*


